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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

Beslut 

Ordförande Olle Burell (S) och vice ordförande Lotta Edholm 

(L) utsågs att justera protokollet från dagens sammanträde. 

Justering av protokoll ska ske senast torsdagen den 18 februari 

2016. 
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§ 2   

Anmälan av protokoll från utbildningsnämndens 

sammanträde den 14 januari 2016 

Beslut 

Anmälan av protokollet från utbildningsnämndens sammanträde 

den 14 januari 2016, som blivit vederbörligen justerat, 

godkänns. 
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§ 3   

Anmälan av protokoll från utbildningsförvaltningens 

förvaltningsgrupp 26 januari 2016 

Beslut 

Anmälan av protokoll från utbildningsförvaltningens 

förvaltningsgrupp den 26 januari 2016, som blivit vederbörligen 

justerat, anmäls och läggs till handlingarna. 
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§ 4   

Anmälan av delegationsbeslut, inkomna handlingar m.m. 

Delegationsbeslut till och med den 20 januari 2016 från: 

Ledningsstaben  

Gymnasieavdelningen 

Grundskoleavdelningen 

Avdelningen för uppdrag kring lärande och elevhälsa 

Avdelningen för samordning och utveckling 

Avdelningen för ekonomi och styrning 

Avdelningen för personal- och kompetensförsörjning 

 
Beslut 

Anmälan läggs till handlingarna. 
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§ 5   

Verksamhetsberättelse 2015 för Utbildningsnämnden 

 
Beslut 

1. Verksamhetsberättelse 2015 för utbildningsnämnden 

godkänns och överlämnas till kommunstyrelsen.  

2. Nämnden godkänner de förändringar som föreslås i avsnitt 5 

om resultatenheter och anslagsenheter.  

3. Utbildningsnämnden begär ombudgetering med 1,0 mnkr för 

klimatinvesteringsmedel, se bilaga 13. 

4. Skrivelse till utbildningsnämnden angående konflikter och 

tvisteförhandlingar anses besvarad, se avsnitt 5 samt bilaga 

11. 

5. Att därutöver tillägga: 

Det är ytterst glädjande att fler elever lyckas bättre i skolan och 

att meritvärdet aldrig har varit så högt i Stockholms skolor. Vi 

ser dock också en fortsättning på den oroande trenden, där den 

fjärdedel av elevgruppen som har lägst meritvärden har 

sjunkande skolresultat. Med anledning av detta behöver 

Stockholms skolor behålla fokus på att genom ett systematiskt 

kvalitetsarbete och ökad inbördes samverkan erbjuda en 

likvärdig utbildning för alla elever.  

 

Ett flertal indikatorer är markerade med gult. I många av fallen 

hänger detta samman med att ambitionsnivån har höjts, men att 

verksamheten inte har hunnit uppnå denna. Kopplat till 

indikatorerna finns dock trender som visar att utvecklingen är på 

väg åt rätt håll, det vill säga att värdena ligger högre 2015 än 

2014. Satsningarna på lärare och kompetensutveckling inom 

skolan, tidiga insatser för elever genom utbyggd elevhälsa och 

arbetet med ett strukturerat och tydligt ledarskap måste därför 

intensifieras. Majoriteten har höga ambitioner när det gäller 

kunskaper om genus, normer och mänskliga rättigheter i skola 

och förskola. Det är därför glädjande att se att förvaltningen har 

gjort stora insatser under 2015 för att stärka kunskapen inom 

dessa områden. 
 

En utveckling som oroar oss gäller andelen elever i årskurs åtta 

som inte upplever sig förstå kraven som ställs för att nå 

kunskapsmålen. Utbildningsförvaltningen får i uppdrag att vidta 

åtgärder för att vända utvecklingen i positiv riktning så att 

målen nås.  

 

Gymnasieavdelningen har under ett flertal år kämpat med 

ekonomiska underskott. Uppdraget att vända åstadkomma ett 

resultat i balans har under 2015 fullgjorts. Samtidigt är även 

grundskolans enheter i balans. Med detta i ryggen står sig 
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utbildningsförvaltningen stark och kan fortsätta att på ett 

offensivt sätt ta sig an de utmaningar som våra skolor har. 

6. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från 22 

januari 2016, dnr 1.2.3-10750/2015. 

 

Utbildningsförvaltningen bedömer att nämnden uppnått flera av 

kommunfullmäktiges mål och i hög grad bidrar till att 

kommunfullmäktiges mål för stadens verksamheter uppnås. De 

flesta i verksamhetsplanen angivna uppdragen och aktiviteterna 

har genomförts och många insatser, som anknyter till de av 

kommunfullmäktige och nämnden prioriterade områdena, har 

genomförts för att höja måluppfyllelsen. Utvecklingsuppdrag är 

i de flesta fall långsiktiga och bedrivs över flera år. 

 

Under hösten har förvaltningens arbete, på alla nivåer, påverkats 

av den utmaning som det stora antalet nyanlända barn och 

ungdomar innebär. Det är mycket angeläget att fortsätta 

utvecklingen av mottagande och undervisning för nyanlända 

elever.  

 

Utbildningsnämnden redovisar ett överskott om 155,4 mnkr före 

och ett överskott om 107,0 mnkr efter resultatdispositioner, 

vilket motsvarar 0,7 procent av nämndens nettobudget. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samverkan med övriga avdelningar. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Verksamhetsberättelse 2015 för utbildningsnämnden 

godkänns och överlämnas till kommunstyrelsen.  

2. Nämnden godkänner de förändringar som föreslås i avsnitt 5 

om resultatenheter och anslagsenheter.  

3. Utbildningsnämnden begär ombudgetering med 1,0 mnkr för 

klimatinvesteringsmedel, se bilaga 13. 

4. Skrivelse till utbildningsnämnden angående konflikter och 

tvisteförhandlingar anses besvarad, se avsnitt 5 samt bilaga 

11. 

5. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden Olle Burell (S) och ledamöterna Ingegerd 

Akselsson Le Douaron (MP) och Edith Ringmar (V) framlade 

ett eget föreslag till beslut och yrkade bifall till detta. 
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Vice ordföranden Lotta Edholm (L) och ledamoten Cecilia 

Brinck (M) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 

 
Reservation 

Cecilia Brinck m.fl. (M) och Lotta Edholm m.fl. (L) reserverade 

sig mot nämndens beslut till förmån för förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Cecilia Brinck m.fl. (M) och Lotta Edholm m.fl. (L) anmälde ett 

särskilt uttalande enligt nedan: 

 

Det är knappast någon tillfällighet att nämnden inte når två av 

kommunfullmäktiges fyra inriktningsmål. De två som uppnås, 

”Ett klimatsmart Stockholm” samt ”Ett ekonomiskt hållbart 

Stockholm” är relativt lätta att utvärdera. De två andra målen, 

”Ett Stockholm som håller samman” samt ”Ett demokratiskt 

hållbart Stockholm” är så luddiga mål så att det förmodligen 

aldrig går att veta om de uppnåtts. Grön, gul eller röd plupp i 

verksamhetsberättelsen saknar betydelse för utvärderingen av 

verksamheten. 

 

Tyvärr är det ytterst få av kunskapsmålen som uppnås under 

2015. Den kanske viktigaste indikatorn, andel som uppnår 

behörighet till gymnasieskolan, sjunker också i år. Samtidigt 

ökar de genomsnittliga meritvärdena. Detta innebär att 

skillnaderna mellan de elever som inte klarar skolan med 

godkända betyg och de som klarar sig bra, ökar. Med andra ord; 

klyftorna ökar. Att då ge målet ”Ett Stockholm som håller 

samman” delvis godkänt är minst sagt märkligt. 

 

Meritvärdena i Stockholms skolor ökar men det är oklart om 

detta speglar verkliga förbättringar i kunskapsresultat. 

Resultaten för de nationella proven har inte förbättrats, snarare 

försämrats. Detta gäller dock godkändnivån i proven och det 

vore intressant att se en jämförelse mellan de högsta resultaten i 

de nationella proven och det faktiska betygsutfallet. På så sätt 

skulle man kunna få en bild av om de höga meritvärdena speglar 

goda kunskapsresultat eller om det handlar om betygsinflation.  

 

Tryggheten har inte förbättrats i stadens skolor, snarare 

försämrats. Det är av vital betydelse att skolorna sätter in 

resurser för att alla barn ska kunna känna sig trygga i skolan och 

att det råder lugn och ro på lektionerna. 
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Också andra delar av verksamhetsberättelsen inger oro. 

Sjukfrånvaron ökar och särskilt allvarligt är att både den 

kortvariga och den långvariga sjukfrånvaron ökar. Sedan 2013 

har sjukfrånvaron ökat från 4,8 procent till 5,54 procent. Det är 

oerhört viktigt att denna utveckling stoppas.  

 

Avsnittet om Utbildningsförvaltningens arbete för att vara en 

attraktiv arbetsgivare är mycket ambitiöst. Dock saknas den 

kanske viktigaste pusselbiten för att skolorna ska kunna 

attrahera tillräckligt många lärare att arbeta i staden; lönefrågan. 

Vi beklagar återigen att den rödgrönrosa majoriteten avslutat 

arbetet med att höja lärarlönerna. Att denna satsning fortsätter är 

inte endast av avgörande betydelse för Stockholm utan också för 

läraryrkets attraktivitet i Sverige. 

 
Ersättaryttrande  

John Kåberg (C) och Christian Carlsson (KD) instämde i 

reservationen från Moderaterna och Liberalerna. Därutöver 

hänvisade John Kåberg (C) och Christian Carlsson (KD) till det 

särskilda uttalande gemensamt från Moderaterna och 

Liberalerna. 
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§ 6   

Genomförande av grundskola i Midsommarkransens 

gymnasium 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

genomförandeförslag för ombyggnad av 

Midsommarkransens gymnasium hus B samt 

skolgårdsombyggnad, till en hyresgenererande 

projektkostnad 9 230 000 kronor med en hyra om ca 

652 500 kronor första året. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

17 december 2015, dnr 13-324/7942. 

 

I ett tjänsteutlåtande 2013-11-28 redovisade 

utbildningsförvaltningen att behovet av elevplatser kunde lösas 

genom att inrätta en tillfällig grundskola i Midsommarkransens 

gymnasium. Vid färdigställandet ska skolan kunna ta emot 2 

paralleller F-5 totalt 300 elever. Första delen av verksamheten 

startade hösten 2014. För att kunna erbjuda resterande 150 

elever plats behöver ytterligare lokaler verksamhetsanpassas, 

utemiljön och matsalen anpassas. Behovet finns från och med 

höstterminen 2016. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

och grundskoleavdelningen och gymnasieavdelningen i 

samarbete med SISAB samt samordnande huvudskyddsombud. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

genomförandeförslag för ombyggnad av 

Midsommarkransens gymnasium hus B samt 

skolgårdsombyggnad, till en hyresgenererande 

projektkostnad 9 230 000 kronor med en hyra om ca 

652 500 kronor första året. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 7   

Inhyrningsmedgivande för paviljongetablering vid 

Nybohovsskolan 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag om 

att teckna hyresavtal med SISAB, för perioden 2016 – 2021, 

avseende en tillfällig paviljongetablering på fastigheten 

Pytsen 2, till en uppskattad hyra första året om cirka 1,18 

mnkr. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

14 januari 2016, dnr 2.6.3-6743/2015. 

 

Nybohovsskolan har en ansträngd lokalsituation. För att lösa 

bristen på skollokaler föreslås Nybohovsskolan ta i anspråk 

lokaler i skolan som i dagsläget hyrs ut i andrahand till 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd för 

förskoleverksamhet. Stadsdelsnämnden är villig att återlämna 

lokalerna i Nybohovsskolan under förutsättning att 

utbildningsförvaltningen tillhandahåller ersättningslokaler. 

Detta inhyrningsärende avser en inhyrning av paviljonger för att 

fylla denna funktion. Stadsdelsförvaltningen är positiv till en 

sådan lösning. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

och grundskoleavdelningen i samarbete med SISAB, Hägersten-

Liljeholmens stadsdelsförvaltning och samordnande 

huvudskyddsombud. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag om 

att teckna hyresavtal med SISAB, för perioden 2016 – 2021, 

avseende en tillfällig paviljongetablering på fastigheten 

Pytsen 2, till en uppskattad hyra första året om cirka 1,18 

mnkr. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 
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§ 8   

Inhyrningsmedgivande för tillfällig paviljong med kök och 

matsal vid Solhemsskolan, fastigheten Gudbjörn 6 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag om 

att uppföra en tillfällig paviljong med kök och matsal vid 

Solhemsskolan, fastigheten Gudbjörn 6, till en uppskattad 

projektkostnad om 4, 26 mnkr, motsvarande en 

tillkommande hyreskostnad om 2, 34 mnkr, beräknat för det 

första helåret.  

2. Utbildningsnämnden begär hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott medgivande att uppföra en tillfällig 

paviljong med kök och matsal vid Solhemsskolan, 

fastigheten Gudbjörn 6, till en uppskattad projektkostnad om 

4, 26 mnkr, motsvarande en tillkommande hyreskostnad om 

2, 34 mnkr, beräknat för det första helåret.  

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

14 januari 2016, dnr 2.6.3-1867/2014. 

 

Arbetsmiljön har sedan flera år varit bristfällig i Solhemsskolans 

kök och matsal, vilket innebär följder som påverkat såväl 

personal som elever. Arbetsmiljöverket överväger dessutom att 

besluta om föreläggande med tillhörande vite.  

 

Förvaltningen arbetar med att hitta en långsiktig lösning på 

lokalbehovet på skolan, men utredningar visar att behovet av ett 

fullgott kök och matsal är akut och måste lösas ytterst 

skyndsamt, och under tiden som en utredning om permanent 

lösning av lokalanpassningen pågår.  

 

Med hänsyn till de akuta arbetsmiljöproblemen på skolan 

föreslår utbildningsförvaltningen en inhyrning av tillfällig 

paviljong för kök och matsal invid Solhemsskolans 

huvudbyggnad, fastigheten Gudbjörn 6. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

och grundskoleavdelningen i samarbete med SISAB. Samråd 

med stadsledningskontoret, ledningen på Solhemsskolan samt 

huvudskyddsombud har skett. 
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Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens förslag om 

att uppföra en tillfällig paviljong med kök och matsal vid 

Solhemsskolan, fastigheten Gudbjörn 6, till en uppskattad 

projektkostnad om 4, 26 mnkr, motsvarande en 

tillkommande hyreskostnad om 2, 34 mnkr, beräknat för det 

första helåret.  

2. Utbildningsnämnden begär hos kommunstyrelsens 

ekonomiutskott medgivande att uppföra en tillfällig 

paviljong med kök och matsal vid Solhemsskolan, 

fastigheten Gudbjörn 6, till en uppskattad projektkostnad om 

4, 26 mnkr, motsvarande en tillkommande hyreskostnad om 

2, 34 mnkr, beräknat för det första helåret.  

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 
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§ 9   

Förnyat av avtal med Vetenskapens hus 

 
Beslut 

1. Nämnden beslutar att förnya avtalet med Vetenskapens Hus 

för 2016-2018. 

2. Nämnden delegerar till utbildningsdirektören eventuella 

framtida förnyanden av avtal med Vetenskapens Hus. 

3. Att därutöver tillägga: 

En framgångsfaktor för ökad måluppfyllelse i skolan är ett nära 

samarbete med det omgivande samhället. Inte minst är det 

viktigt att skolan arbetar tillsammans med akademin, 

forskningen och museiverksamheter i regionen för att stimulera 

till lärande, öka förståelsen för olika ämnesdiscipliner samt för 

att väcka ett intresse för högre akademisk utbildning. Genom 

samverkan med dessa aktörer kan också rektorer och lärare 

säkerställa att den utbildning som bedrivs inom Stockholm stads 

skolor ger eleverna de kunskaper och färdigheter som de 

behöver för att studera vidare inom högskola och universitet.  

 

Som en del i detta viktiga arbete har utbildningsförvaltningen 

bland annat ett samarbete med Vetenskapens Hus. Tanken är att 

verksamheten ska komplettera skolans undervisning och skapa 

en stimulerande samverkan mellan skola, högskola och 

arbetsmarknad/näringsliv. Utbildningsförvaltningen arbetar för 

närvarande med att ta ett helhetsgrepp om liknande samarbeten 

som kan stödja skolans verksamhet såsom tillexempel museer.   

  

Kungliga Vetenskapsakademin, Vitterhetsstiftelsen och 

Stockholms universitet har tagit initiativ för att återuppöppna 

Observatoriet i Observatorielunden som en plattform för möten 

med vetenskapen. Som en del i detta arbete har den arbetsgrupp 

som bildats i detta syfte identifierat bland annat Vetenskapens 

Hus som en möjlig samarbetspartner för Observatoriet. Vi ser 

att Observatoriet kan vara ett viktigt tillskott till 

utbildningsförvaltningens samarbeten med det omgivande 

samhället. Därför vill vi uppdra åt förvaltningen att tillsammans 

med Vetenskapens Hus utreda om och med vilka resurser 

Stockholms stad skulle kunna bidra till ett återuppöppnande av 

Observatoriet och hur detta kunde bli ett komplement till 

Vetenskapens Hus och berika det samlade utbudet av 

verksamheter där skolor och det omgivande samhället 

tillsammans bidrar till våra barns och ungdomars utveckling. 
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Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

13 januari 2016, dnr 1.7.1-138/2016. 

 

Utbildningsnämnden har sedan 2001 haft ett nära samarbete 

med Vetenskapens Hus i syfte att främja lärande inom 

naturvetenskap, matematik och teknik för stadens elever och 

som en utvecklingsplattform för stadens lärare. 

Utbildningsförvaltningen föreslår att fortsätta samarbetet och 

förnya avtal med Vetenskapens Hus. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för personal och 

kompetensförsörjning i samverkan med grund- och 

gymnasieavdelningarna. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Nämnden beslutar att förnya avtalet med Vetenskapens Hus 

för 2016-2018. 

2. Nämnden delegerar till utbildningsdirektören eventuella 

framtida förnyanden av avtal med Vetenskapens Hus. 

 
Jäv 

Ersättarna Freddy Grip (V) och John Kåberg (C) anmälde jäv 

och deltog på grund av det inte i handläggningen av detta 

ärende. 

 
Yrkande 

Ordföranden Olle Burell (S) och ledamöterna Ingegerd 

Akselsson Le Douaron (MP) och Edith Ringmar (V) framlade 

ett eget föreslag till beslut och yrkade bifall till detta. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L) och ledamoten Cecilia 

Brinck (M) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 

 
Reservation 

Cecilia Brinck m.fl. (M) och Lotta Edholm m.fl. (L) reserverade 

sig mot nämndens beslut till förmån för förvaltningens förslag. 

 
Ersättaryttrande  

Christian Carlsson (KD) instämde i reservationen från 

Moderaterna och Liberalerna. 
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§ 10  

Ansökan om medgivande att vara huvudman för en 

internationell skola på grundskolenivå 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar ansökan från Stockholms 

kommun om medgivande att vara huvudman för en 

internationell skola på grundskolenivå till Skolinspektionen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

20 januari 2016, dnr 3.4.1-346/2016. 

 

Den 1 januari 2016 trädde nya bestämmelser i 24 kap. skollagen 

i kraft gällande internationella skolor. En nyhet är att kommuner 

får vara huvudmän för internationella skolor på grundskolenivå, 

efter medgivande från Skolinspektionen. 

 

International School of the Stockholm Region (ISSR) är en 

etablerad skola som startade sin verksamhet i augusti 2012 med 

undervisning enligt den internationella läroplanen International 

Baccalaureate (IB), Primary Years Programme (PYP) och 

Middle Years Programme (MYP).  

 

Efterfrågan på internationell utbildning har ökat och antalet 

platser i fristående skolor motsvarar inte efterfrågan vilket kan 

illustreras av ISSR:s ökade söktryck. Förvaltningen anser att det 

är viktigt för Stockholms stad att erbjuda en internationell 

utbildning av hög kvalitet för den aktuella målgruppen. ISSR är 

en etablerad och väl fungerande skola som behöver få fortsätta 

med sin verksamhet. Med anledning av den nya lagstiftningen 

behövs en ansökan om ett medgivande från Skolinspektionen 

om att få vara huvudman för en internationell skola på 

grundskolenivå. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom gymnasieavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar ansökan från Stockholms 

kommun om medgivande att vara huvudman för en 

internationell skola på grundskolenivå till Skolinspektionen. 

2. Beslutet justeras omedelbart 
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Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 
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§ 11   

Brukarundersökning till skolor, elever och föräldrar som 

reser med Samtrans 

Svar på skrivelse från Lotta Edholm (L), Cecilia Brinck (M), 

John Kåberg (C) och Christian Carlsson (KD) 

 
Beslut 

Utbildningsnämnden godkänner tjänsteutlåtande som svar på 

skrivelsen. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

13 januari 2016, dnr 1.1.3-10344/2015. 

 

Lotta Edholm (L) m.fl. har i en skrivelse frågat hur 

förvaltningen får information om kvaliteten på skolskjutsen och 

vilka åtgärder som vidtas för att komma tillrätta med brister i 

kvaliteten. Utbildningsförvaltningen följer kvaliteten på tjänsten 

genom antalet reklamationer. Processen för att påtala och 

åtgärda bristerna i skolskjutsen och övriga turbundna 

persontransporter pågår sedan tidigare utifrån de ramar som 

avtalsformen ger. Samtrans har tagit fram ett åtgärdspaket 

inriktat på att öka kapaciteten och bättre motsvara 

kvalitetskraven. Serviceförvaltningen har en tät uppföljning 

inplanerad för de kommande månaderna för att följa upp 

effekterna av åtgärdspaketet och utifrån det kommer beslut att 

tas om när en ny upphandling ska genomföras. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samråd med grundskoleavdelningen och gymnasieavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

Utbildningsnämnden godkänner tjänsteutlåtande som svar på 

skrivelsen. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L) och ledamoten Cecilia 

Brinck (M) framlade ett eget förslag till beslut och yrkade bifall 

för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 
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Reservation 

Cecilia Brinck m.fl. (M) och Lotta Edholm m.fl. (L) reserverade 

sig mot nämndens beslut till förmån för eget förslag: 

 

 

att  avslå förvaltningens förslag till beslut 

att  därutöver anföra: 

 

Alltsedan skolskjutsarna i Stockholm upphandlades sommaren 

2014 har denna verksamhets präglats av problem. Klagomål om 

omfattande brister har nått oss alla. Trots detta har inga försök 

gjorts för att bryta upphandlingen. Gång på gång har vi krävt att 

åtgärder vidtas. Det minsta staden kunde göra vore att 

genomföra en brukarundersökning riktad till elever, föräldrar 

och skolor. Istället väljer staden, och den ansvariga majoriteten, 

att förlita sig på bolagets felrapportering. 

 

I sommar går avtalet med Samtrans ut. Istället för att i god tid 

förbereda en ny upphandling har den styrande majoriteten 

meddelat att avtalet förlängs. Vi ifrågasätter rimligheten i att 

förlänga ett avtal där så många brukare uttrycker missnöje och 

där staden gång på gång påtalat problemen. 

 
Ersättaryttrande  

John Kåberg (C) och Christian Carlsson (KD) hänvisade till den 

gemensamma reservationen från Moderaterna och Liberalerna. 
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§ 12   

Mer tid för kunskap - förskoleklass, förlängd skolplikt och 

lovskola 

Svar på remiss av från kommunstyrelsen, dnr. 001814/2015. 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

11 januari 2016, dnr 1.6.1-11019/2015. 

 

Utbildningsnämnden har på remiss från kommunstyrelsen fått 

utredningen Mer tid för kunskap-förskoleklass, förlängd 

skolplikt och lovskola (SOU 2015:81). 

 

I ärendet föreslås att förskoleklassen ska bli obligatorisk men 

kvarstå som en egen skolform, att skolplikten ska förlängas med 

högst ett år för elever som inte har uppnått behörighet till ett 

nationellt yrkesprogram samt att det ska bli obligatoriskt för 

huvudmannen att erbjuda undervisning i lovskola för elever i 

årskurs 8 och 9 som riskerar att inte uppnå kunskapskraven. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till de flesta förslagen i 

utredningen, men anser dock att skolpliktens fullföljande ska 

ske inom grundskolan och inte inom ett introduktionsprogram i 

gymnasieskolan. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med gymnasieavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L) framlade ett eget förslag till 

beslut och yrkade bifall för detta. 
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Ledamoten Cecilia Brinck (M) framlade ett eget förslag till 

beslut och yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 

 
Reservation 

Cecilia Brinck m.fl. (M) reserverade sig mot nämndens beslut 

till förmån för eget förslag: 

 

att  som svar på remissen anföra följande: 
 

Vi anser att förskoleklassens krav och innehåll måste revideras, 

att kunskapsinnehållet måste ökas, att förskoleklassen måste bli 

en del av skollagen och fullt ut integreras i grundskolan. Det är 

inte rimligt att förskoleklassen fortsätter att vara en egen 

skolform när den nu blir obligatorisk.  Vi vill att skolstarten ska 

ske vid sex års ålder. Därmed förlängs skolplikten till tio år och 

förskoleklassen blir den första av tio årskurser i grundskolan. 

 

Genom att tydliggöra förskoleklassens syfte och införa ett extra 

skolår ges fler elever förutsättningar att nå målen för 

utbildningen. Med allmän skolstart vid sex års ålder tydliggörs 

utbildningsperspektivet samtidigt som lärandet sker med en 

pedagogik som är anpassad till elevernas ålder.   

 

De kunskapskrav som finns i dag för lågstadiet ska finnas kvar, 

men det nya lågstadiet blir fyraårigt. I ett internationellt 

perspektiv sker den obligatoriska skolstarten i Sverige sent. I de 

flesta europeiska länder är skolan tioårig och barnen börjar 

skolan vid sex års ålder. 

 

Stockholms stad har under många år erbjudit lovskola till 

samtliga elever som inte når eller riskerar att inte nå godkända 

betyg. Det har varit väldigt uppskattat och gett goda resultat. Vi 

anser därför att så många kommuner som möjligt bör införa 

lovskola men vi är tveksamma till att införa ett obligatorium. 

Detta då olika kommuner har olika förutsättningar och därför 

också måste få tillämpa olika lösningar. 

 
Reservation 
Lotta Edholm m.fl. (L) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 

att  delvis bifalla förvaltningen förslag till beslut. 

att  därutöver anföra: 
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Vi instämmer i huvudsak i förvaltningens förslag till remissvar. 

Att förlänga skolplikten och att göra det obligatoriskt för 

skolans huvudmän att erbjuda lovskola är bra. 

 

Vi anser att förskoleklassens krav och innehåll måste revideras, 

att kunskapsinnehållet måste ökas, att förskoleklassen måste bli 

en del av skollagen och fullt ut integreras i grundskolan. Det är 

inte rimligt att förskoleklassen fortsätter att vara en egen 

skolform när den nu blir obligatorisk. Vi vill att skolstarten ska 

ske vid sex års ålder. Därmed förlängs skolplikten till tio år och 

förskoleklassen blir den första av tio årskurser i grundskolan. 

Genom att tydliggöra förskoleklassens syfte och införa ett extra 

skolår ges fler elever förutsättningar att nå målen för 

utbildningen. Med allmän skolstart vid sex års ålder tydliggörs 

utbildningsperspektivet samtidigt som lärandet sker med en 

pedagogik som är anpassad till elevernas ålder.  De 

kunskapskrav som finns i dag för lågstadiet ska finnas kvar, men 

det nya lågstadiet blir fyraårigt. I ett internationellt perspektiv 

sker den obligatoriska skolstarten i Sverige sent. I de flesta 

europeiska länder är skolan tioårig och barnen börjar skolan vid 

sex års ålder. 

 

Vi vill också särskilt understryka förvaltningens synpunkt att 

skolpliktens fullföljande ska ske inom grundskolan och inte 

inom gymnasieskolan. 

 
Särskilt uttalande 

Olle Burell m.fl. (S), Ingegerd Akselsson Le Douaron m.fl. 

(MP) och Edith Ringmar m.fl. (V) anmälde ett särskilt uttalande 

enligt nedan: 

 

Obligatorisk förskoleklass skulle stärka barnens möjlighet att 

kunna tillägna sig kunskaperna i grundskolan och möjliggör för 

dem att få en bra övergång mellan förskola och skola. 

Förskoleklassens pedagogik behöver dock utvecklas vad gäller 

syfte och upplägg. Det saknas idag ett helhetsgrepp och med ett 

en möjlighet till en likvärdig förskoleklass. Vi anser också att 

förskoleklassen inte ska betraktas som en ny årskurs ett i 

grundskolan utan behållas som en förskoleklass där 

förskoleläraren har en viktig roll. Det är samspelet mellan 

förskolepedagogiken och grundskolans karaktär som är en av 

styrkorna i förskoleklassen. 

 

Generellt ska fokus i skolan ligga på tidiga och snabba insatser. 

Det är så vi systematiskt ser till att elever går ut grundskolan 

med gymnasiebehörighet. Elevernas livslånga lärande och egen 

motivation till sin kunskapsutveckling är viktig att stärka och 

utveckla tidigt.  
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I förvaltningens tjänsteutlåtande finns ett tillstyrkande av 

förslaget om förlängd skolplikt för de elever som inte klarar 

grundläggande behörighet till yrkesgymnasium. Majoriteten vill 

understryka att om systemet införs så är det avgörande att 

dialogen mellan elev, vårdnadshavare och skola ska ske på 

elevens villkor och ställer sig tveksamma till införandet av en 

förlängd skolplikt. 

 
Ersättaryttrande 
Jenny Sandsten (Fi) hänvisade till det särskilda uttalande 

gemensamt från Socialdemokraterna, Miljöpartiet och 

Vänsterpartiet. 

 
Ersättaryttrande 

John Kåberg (C) hänvisade till det reservationen från 

Liberalerna. 
 
Ersättaryttrande 

Christian Carlsson (KD) hänvisade till det reservationen från 

Moderaterna. 
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§ 13   

Välja yrke 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr. 001930/2015 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Att därutöver tillägga 

Prao- och arbetslivsorienterande verksamhet är fantastisk för 

unga människor. De får tidigt insyn, insikter och praktik i 

arbetslivet genom den.  Att skolorna arbetar med det är också en 

del av skolans viktiga kompensatoriska uppgift. Vi delar 

förvaltningens synpunkt om att man inte ska kräva ett 

obligatoriskt prao av skolorna. Anledningen till det är att 

skolornas lokala kontext och egna arbete med 

arbetslivsanknytning, både prao och arbetslivsorientering, samt 

samverkan med arbetslivsföreträdare, behöver styra deras 

prioriteringar och upplägg av verksamheten. Det är däremot 

viktigt att prao är en grundläggande del av stadens skolors 

arbestlivsorienterande verksamhet även fortsättningsvis. 

 

Vi vill understryka vikten av det arbetet och att prioriteringen 

sker utifrån elevernas behov och skolans sammanhang. Vi vill 

tillägga att utvecklingen för studievägledarna, från att praktiskt 

arrangera praoplatser till ett mer handledande och strategiskt 

uppdrag, är viktig att värna också i framtiden. De behövs för att 

visa elever framtidens möjligheter, förbereda dem för de val de 

står inför och bredda deras perspektiv på arbetslivet. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

19 januari 2016, dnr 1.6.1-10928/2015. 

 

Utbildningsnämnden har på remiss från kommunstyrelsen fått 

yrkesprogramsutredningens slutbetänkande Välja yrke (SOU 

2015:97). 

 

Många unga söker arbete samtidigt som många arbetsgivare är 

oroliga för sin kompetensförsörjning. Intresset för 

gymnasieskolans yrkesutbildningar är vikande. 

Yrkesprogramutredningen tillsattes, med uppdrag att lämna 

förslag som stärker den gymnasiala yrkesutbildningens kvalitet 

och attraktionskraft, underlättar ungdomars övergång från skola 

till arbetsliv samt förstärker den nationella 

kompetensförsörjningen. 
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Förvaltningen är generellt positiv till utredningens förslag, men 

anser inte att prao bör göras obligatorisk. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom gymnasieavdelningen i samråd med 

grundskoleavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden Olle Burell (S) och ledamöterna Ingegerd 

Akselsson Le Douaron (MP) och Edith Ringmar (V) framlade 

ett eget föreslag till beslut och yrkade bifall till detta. 

 

Ledamoten Cecilia Brinck (M) framlade ett eget förslag till 

beslut och yrkade bifall för detta. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L) yrkade bifall till 

förvaltningens förslag. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 

 
Reservation 

Cecilia Brinck m.fl. (M) reserverade sig mot nämndens beslut 

till förmån för eget förslag: 

 

att  som svar på remissen anföra:  

 

Vi ser vägledning som en viktig insats för ungdomarna, men vill 

varna för en övertro på att det är vägledningsinsatser som 

kommer att få fler elever att välja yrkesprogram. Skall 

yrkesutbildningarnas attraktivitet öka förutsätts andra slag av 

åtgärder, däribland samarbete med branschföretag.  

 

Förslaget om att återinföra obligatorisk prao är en god tanke 

men vi bedömer att den form utredningen föreslår snarast kan 

hindra skolor som kommit längre i att utveckla nya 

tillvägagångssätt för arbetslivssamverkan och anser att 

utredningen fallit tillbaka i tidsstyrning i stället för mål och 

resultatstyrning. Prao på yrkesprogram i gymnasieskolan är en 

god tanke vilken dock kan försvåras av bristande ekonomiska 

förutsättningar, inte minst på grund av de statliga besparingar 

som genomförs på gymnasieskolan fr.o.m. innevarande år. 
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Likaså ser vi inte något skäl för att inrätta ett övergripande 

nationellt råd för yrkesutbildning inom Skolverket, utan anser 

att man behöver pröva mer tidsenliga och flexibla former för 

kommunikation mellan arbetslivet och utbildningsväsendets 

centrala delar. 

 

Vi stöder utredningens förslag om ett begränsat försök med 

branschskolor för små yrkesområden. En förutsättning är att det 

finns ett tydligt branschengagemang, att en satsning behöver 

göras med vuxenutbildning som volymmässig bas och att det 

kan göras sannolikt att satsningen har förutsättningar att bli 

framgångsrik. 

 
Reservation 

Lotta Edholm m.fl. (L) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för förvaltningens förslag. 

 
Ersättaryttrande  

Christian Carlsson (KD) hänvisade till det särskilda uttalande 

från Moderaterna. 
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§ 14   

Samverkan kring barn som far illa eller riskerar att fara illa 

Yttrande över rapport 4/2015 från stadsrevisionen, dnr. 3.1.3-

144/2015 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till stadsrevisionen som yttrande på 

rapporten. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

26 januari 2016, dnr 1.6.1-9027/2015. 

 

Stadsrevisionen har genomfört en uppföljande granskning av 

samverkan kring barn som far illa eller riskerar att fara illa 

utifrån socialtjänstlagens och skollagens krav samt stadens 

riktlinjer. Den sammanfattade bedömning är att samverkan vad 

gäller återkoppling och information om enskilda ärenden 

fungerar bättre än vid den förra granskningen 2011 men att det 

för närvarande inte sker någon uppföljning av samverkan mellan 

socialtjänst och skola samt att ansvaret för uppföljningen är 

otydligt. 

 

Förvaltningen delar rapportens slutsatser och understryker 

vikten av samverkan och att samverkansformerna följs upp. 

Förvaltningen anser också att ansvaret för uppföljningen är 

otydligt och måste klargöras. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts i samverkan mellan gymnasieavdelningen 

och grundskoleavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till stadsrevisionen som yttrande på 

rapporten. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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Särskilt uttalande 

Cecilia Brinck m.fl. (M) och Lotta Edholm m.fl. (L) anmälde ett 

särskilt uttalande enligt nedan: 

 

Revisionsrapporten visar att situationen förbättrats sedan 2011. 

Detta är en följd av politiska beslut som fattades av den 

dåvarande majoriteten. Att det numera inte sker någon 

uppföljning mellan socialtjänst och skola är anmärkningsvärt. 

Ansvaret för att omedelbart rätta till detta faller på den 

rödgrönrosa majoriteten. Vi utgår från att stadsdelsnämnderna 

får detta i uppdrag. 

 
Ersättaryttrande  

John Kåberg (C) och Christian Carlsson (KD) hänvisade till det 

särskilda uttalande gemensamt från Moderaterna och 

Liberalerna. 

 



 Sammanträdesprotokoll 

Nr 2/2016 

Sida 30 (52) 

2016-02-04 

 

 

 

 

Utbildningsnämnden 

 

stockholm.se 

 

§ 15   

Central rättning av nationella prov 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr. 001570/2015. 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

11 januari 2016, dnr 1.6.1-10931/2015. 

 

Jennyfer Redin (M) föreslår i en motion till kommunfullmäktige 

att utbildningsnämnden ges i uppdrag att utreda möjligheten att 

centralisera rättningen av de nationella proven för skolor som 

finns och verkar i Stockholms stad.  

 

Förvaltningen hänvisar till den nationella utredning som redan 

pågår och föreslår att utbildningsnämnden avvaktar 

utredningens slutsatser och förslag innan eventuella beslut tas på 

kommunal nivå. Utredaren ska redovisa sitt uppdrag den 31 

mars 2016. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med gymnasieavdelningen och avdelningen för personal och 

kompetensförsörjning. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L) och ledamoten Cecilia 

Brinck (M) framlade ett eget förslag till beslut och yrkade bifall 

för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 
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Reservation 

Cecilia Brinck m.fl. (M) och Lotta Edholm m.fl. (L) reserverade 

sig mot nämndens beslut till förmån för eget förslag: 

 

att   tillstyrka motionen. 

att  därutöver anföra: 

 

De nationella proven syftar till att stödja en likvärdig och rättvis 

bedömning och betygssättning samtidigt som det också är ett bra 

sätt att kartlägga kunskapsnivåerna. Skolverket menar dock att 

nivån på de nationella proven varierar från år till år vilket gör att 

det är svårt att jämföra över tid.  

 

Precis som OECD-rapporten visade i våras så har svenska lärare 

extremt hög administrativ börda i jämförelse med lärare i andra 

länder. Detta får naturligtvis konsekvenser för undervisningen 

som trots allt är lärarnas huvuduppdrag.  

 

Vi välkomnar regeringens utredning om nationella prov som 

presenteras till våren men vi anser att det inte finns något hinder 

att Stockholms stad föregår utbildningen och fattar beslut om att 

införa central rättning av nationella proven i staden. Det är 

viktigt att stärka likvärdigheten för eleverna samtidigt som vi 

avlastar lärarna från deras administrativa börda. 

 
Ersättaryttrande  

John Kåberg (C) och Christian Carlsson (KD) hänvisade till 

reservationen gemensamt från Moderaterna och Liberalerna. 
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§ 16   

Effektivt nyttjande av stadens skollokaler 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr. 001570/2015. 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

14 januari 2016, dnr 1.6.1-10929/2015. 

 

Dennis Wedin (M) föreslås i en motion att kommunstyrelsen 

tillsammans med berörda nämnder och bolag ska kartlägga hur 

lokalutnyttjandet av befintliga för- och grundskolelokaler ska 

kunna optimeras. I motionen hänvisas till tomställda lokaler vid 

Solhemsskolan i Spånga. 

 

Förvaltningen redovisar att de omnämnda lokalerna i Spånga 

står tomma i väntan på avvändning. Utbildningsförvaltningen 

kommer inom kort att öppna förberedelseklasser för nyanlända 

elever i lokalerna. Det pågår också en utredning för att se hur 

lokalerna kan anpassas för att användas som evakueringslokaler 

i samband med framtida byggprojekt vid Solhemsskolan. 

Lokaler som är tomma och disponibla för annan förvaltning ska 

i stadens fastighetsdatasystem registreras som tomställda. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samverkan med grundskoleavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L) och ledamoten Cecilia 

Brinck (M) framlade ett eget förslag till beslut och yrkade bifall 

för detta. 
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Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 

 
Reservation 

Cecilia Brinck m.fl. (M) och Lotta Edholm m.fl. (L) reserverade 

sig mot nämndens beslut till förmån för eget förslag: 

 

att  tillstyrka motionen. 

att   därutöver anföra: 

 

Behovet av skollokaler är stort i Stockholm. I en utredning från 

2014 konstateras att Stockholms stad behöver bygga 47 nya 

skolor fram till 2040 för att möta de växande elevkullarna. 

Detta, liksom alla andra nödvändiga investeringar som behövs 

när Stockholm växer, kommer medföra stora 

investeringskostnader för staden. För att minimera kostnaderna 

och för att uppnå ett effektivt lokalutnyttjande så är det viktigt 

att vi använder de lokaler vi har på ett bra sätt. I huvudsak 

fungerar det bra men vi har fortfarande vakanser i stadens 

skolfastighetsbestånd.  

 

Det är positivt att det finns planer för den nämnda 

förskolelokalen på Värstagårdsvägen 3 och 5 i Spånga även om 

vi gärna sett att verksamhet kommit på plats tidigare då 

lokalerna varit tomställda under längre period. Det skapar dels 

otrygghet och dels är det ett ineffektivt sätt att använda stadens 

lokaler.  

 

Skolans lokaler ska ses som en gemensam resurs för 

stockholmarna. Vi har länge drivit på för att öka användningen 

av skolans lokaler utanför skoltid, bland annat genom att öppna 

upp dem för idrottsföreningarna men även för andra ändamål 

som t ex kulturaktiviteter. På vissa håll fungerar det bra, på 

andra håll mindre bra. Vi vill att idrottsnämnden tillsammans 

med SISAB och utbildningsförvaltningen ska fortsätta prioritera 

frågan högt samt gemensamt se över hur vi kan öka 

incitamenten för skolorna att hyra ut sina lokaler ytterligare till 

idrottsföreningarna. 
 
Ersättaryttrande  

John Kåberg (C) och Christian Carlsson (KD) hänvisade till 

reservationen gemensamt från Moderaterna och Liberalerna. 
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§ 17   

Utvärdering av feriejobb för unga 

Svar på remiss från kommunstyrelsen dnr. 001952/2015. 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

7 januari 2016, dnr 1.6.1-10615/2015. 

 

Stockholms stad erbjuder sedan flera år tillbaka feriejobb för 

ungdomar. I syfte att utveckla dessa har 

arbetsmarknadsnämnden fått i uppdrag av kommunfullmäktige 

att genomföra en utvärdering av feriejobben. Utvärderingen har 

fokuserat på feriejobbens kvalitet, likvärdighet i tillgång, 

effekter av satsningen samt styrningen av arbetet. 

Arbetsmarknadsnämnden föreslår bland annat att alla stadens 

nämnder och bolag ska ha i uppdrag att samverka med 

arbetsmarknadsnämnden kring framtagande av arbetstillfällen.  

 

Utbildningsförvaltningen välkomnar de förslag som presenteras 

i utvärderingen. Vidare bör utbildningsförvaltningen verka för 

att handledarna har tillräcklig och relevant kompetens, bland 

annat för att kunna ta emot ungdomar med särskilda behov. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för personal och 

kompetensförsörjning. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  

 
Särskilt uttalande 

Cecilia Brinck m.fl. (M) och Lotta Edholm m.fl. (L) anmälde ett 

särskilt uttalande enligt nedan: 
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Jobb skapar framtidstro och jobb skapar integration. Det har 

varit bra att Alliansen kraftigt har byggt ut antalet feriejobb med 

störst fokus på de ungdomar som behöver det mest. Frågan är 

dock om majoriteten har lyckats förvalta detta på bästa sätt. Man 

har byggt ut antalet jobb kraftigt men kvaliteten har samtidigt 

blivit lidande. Tyvärr har också utvidgningen av målgruppen 

gjort att många ungdomar i de lägre åldrarna inte har fått jobb. 

 

När rapporten anmäldes för arbetsmarknadsnämnden skrev 

arbetsmarknadsförvaltningen i sitt tjänsteutlåtande: ”För att 

klara högt satta volymmål tar en del arbetsplatser emot ett så 

stort antal ungdomar att det är svårt att hitta arbetsuppgifter och 

ungdomar blir undersysselsatta. Det skapas även särskilda 

sysselsättningsprojekt där arbetsuppgifterna inte alltid upplevs 

som meningsfulla.” En kritik som också bekräftas av flera av 

stadens förvaltningar.  

 

Risken är att detta skapar förvaring snarare än jobb. Det ger inte 

de unga de erfarenheter som de behöver på arbetsmarknaden. 

Därför måste arbetet intensifieras med att bredda utbudet av 

jobb. Vi vill att staden ska kunna stödja privata arbetsgivare som 

tar sig an feriejobbare med att i första hand kompensera dem för 

kostnaderna för handledning och introduktion. Att det enligt 

Swecos rapport finns vissa unga vuxna som får feriejobb, som 

har påbörjat högskolestudier, visar vidare att man vänder sig till 

fel målgrupp. 

 

Samtidigt anser flera av handläggarna att det har blivit svårare 

för ungdomar med funktionsnedsättning att hitta sommarjobb. 

Majoriteten har prioriterat unga vuxna som är etablerade i sina 

studier och som inte kommer att ha några problem att hitta jobb 

i framtiden framför ungdomar som verkligen behöver hjälp med 

att få in en fot på arbetsmarknaden. Det är inte en politik som 

utgår från de som är i mest behov av stöd. 

 

Vi vill till sist understryka att en samlad politik för att göra det 

möjligt för unga att få feriejobb naturligtvis först och främst 

måste utgå ifrån insatser för att sänka trösklarna in på 

arbetsmarknaden i den privata sektorn. Tyvärr gör majoritetens 

och regeringens skattehöjningar och höjningar av 

arbetsgivaravgiften det svårare för ungdomar i Stockholm att få 

jobb. 

 
Ersättaryttrande  

John Kåberg (C) och Christian Carlsson (KD) hänvisade till det 

särskilda uttalande gemensamt från Moderaterna och 

Liberalerna. 
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§ 18   

Stockholms miljöprogram 2016-2019 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr. 303-1200/2014. 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

11 januari 2015, dnr 1.6.1-10190/2015. 

 

En remiss med förslag till reviderat miljöprogram 2016-2019 

har inkommit till utbildningsförvaltningen. Förslaget, som 

arbetats fram, innefattar 6 miljömål som bryts ned i totalt 30 

delmål. Miljömålen är skärpta mot nuvarande miljöprogram 

utifrån den ambition som anges i kommunfullmäktiges budget 

och miljömålen föreslås också fortsatt, och än tydligare, 

integreras i stadens styrsystem. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till utformningen och 

inriktningen i det reviderade förslaget med några 

synpunkter/tillägg gällande förekomst av hälsofarliga kemikalier 

och sund inomhusmiljö. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom grundskoleavdelningen i samverkan 

med gymnasieavdelningen, avdelningen för ekonomi och 

styrning samt avdelningen för utveckling och samordning. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L) och ledamoten Cecilia 

Brinck (M) framlade ett eget förslag till beslut och yrkade bifall 

för detta. 
 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 
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Reservation 

Cecilia Brinck m.fl. (M) och Lotta Edholm m.fl. (L) reserverade 

sig mot nämndens beslut till förmån för eget förslag: 

 

att   delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

att  därutöver anföra: 

 

Stadens miljöprogram för 2016-2019 är nu äntligen remitterat. 

Som stadens främsta styrdokument på miljöområdet är vi 

angelägna om att förslaget från kommunstyrelsen tillåts en 

ingående granskning av alla berörda verksamheter i staden. Vi 

är angelägna om att stadens kommande miljöarbete stärker 

Stockholm som ett internationellt föredöme på miljöområdet.  

 

För genomförandet av miljöprogrammet betonar vi vikten av att 

stadens resurser utnyttjas kostnadseffektivt. Flertalet av de 

åtgärder som föreslås i miljöprogrammet saknar ekonomiska 

konsekvensbeskrivningar. I detta avseende behöver dokumentet 

kompletteras samt hur ekonomin kopplas till stadens och 

respektive verksamhets budget.  

 

Att säkerställa god uppföljning och rapportering är centralt för 

att miljömålen ska kunna uppnås. Upplägget med att 

uppföljningsansvaret för delmålen kopplas till den verksamhet 

som har genomförandeansvar torde vara klokt och effektivt. 

Därutöver kan ansvarsfördelningen för indikatorerna, där bara 

nämnder och bolag som har störst påverkan åläggs att 

rapportera, bli kostnadseffektiv då staden kan jobba med fler 

indikatorer samtidigt som administrationen hålls nere. Vi vill 

dock uppmärksamma tveksamheter kring vilka nämnder och 

bolag som ska ha ansvaret för den samordnade uppföljningen. 

Till exempel åläggs stadsbyggnadsnämnden att samordna 

uppföljningen av delmål 6.2 Fuktskador ska förebyggas trots att 

nämnden varken har genomförandeansvaret för delmålet eller 

uppföljningsansvaret för indikatorn.  

 

Det är vidare positivt med en uppföljnings- och 

rapporteringsstruktur där resultaten tidigareläggs och därmed 

kan implementeras i efterföljande års budget. Vi anser dock att 

det finns ett antal delmål där det varken är praktiskt möjligt eller 

påkallat att följa upp indikatorer flera gånger per år. Det gäller 

exempelvis delmålen inom Hållbar energianvändning där 

uppföljningen är beroende av statistik från SCB som endast 

kommer en gång per år. Förutom det praktiskt omöjliga skapar 

det dessutom ett onödigt administrativt arbete. Det åligger nu 

kommunstyrelsen att arbeta fram anvisningar för när och hur 

uppföljningsrapportering ska ske. Det är viktigt att dessa 

anvisningar är tydliga samt att de finns tillgängliga hos stadens 

nämnder och bolag innan rapporteringen kan förväntas starta. Vi 
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noterar att kravet på obligatoriska miljöhandlingsplaner för 

stadens nämnder och styrelser avskaffas och ska bli frivilliga, en 

förändring som förtjänar en betydligt tydligare 

konsekvensanalys. 

 

En utmaning gällande energianvändningen är att hantera 

energikraven i nybyggnationen. Det är viktigt att Stockholm kan 

ligga i framkant gällande hållbart byggande. I detta 

sammanhang vill vi betona vikten av att lagstiftningen om att 

förbjuda så kallade kommunala särkrav ses över. Enligt stadens 

miljöförvaltning har lagstiftningen inte fått någon rättslig 

betydelse. Detta är naturligtvis glädjande av många skäl, dels att 

Stockholms stad även fortsättningsvis kan gå före i energisnålt 

byggande, dels att marknaden verkar vara ointresserad av att 

vänta in lågt satta nationella krav. En orosfaktor är dock att 

lagstiftningen skapat förvirring bland såväl byggherrar som 

stadsplanerare. Den felaktiga föreställningen om att det råder 

förbud för bostadsbyggande som går längre än vad Boverkets 

byggregler föreskriver kan komma att påverka byggtakten 

negativt. 

 

För att den fossila energin ska minska krävs energieffektivare 

fordon och en ökad elektrifiering. Förutom det självklara att 

stadens egen fordonsflotta ska ligga i framkant bör staden sätta 

upp tydliga och hårda krav vid upphandling av transporttjänster. 

Vi efterlyser tydligare mål kring detta, både för stadens eget 

klimatarbete men även för att ge marknaden tillit till att 

politiken är pådrivande. Gällande till exempel biogasmarknaden 

är det oroväckande att det finns tecken på att företagen inte litar 

på att politiken är tillräckligt modig genom att sätta upp tuffa 

miljömål som främjar företag som vågar satsa på miljön. 

 

Att fler bilister byter till miljöbil är helt avgörande för synen på 

bilism och nya vägar i framtiden. Konkreta förslag om att 

skynda på utbyggnaden av stadens laddinfrastruktur för 

miljöfordon lyser tyvärr med sin frånvaro i miljöprogrammet. 

För att klara målet med miljöanpassade transporter krävs vidare 

att vi planerar staden på ett sätt som lägger grunden för 

miljövänliga livsstilar. Detta gör vi genom den täta miljövänliga 

staden. Genom att bygga högre i goda kollektivtrafiklägen så 

använder vi stadens mark mer effektivt och sparar parker- och 

grönområden. Då blir det även möjligt att använda 

kollektivtrafik på ett långt mer effektivt sätt än idag. Det är 

viktigt att staden ytterligare fördjupar samarbetet och 

planeringen med AB Storstockholms Lokaltrafik, Trafikverket 

och regionens övriga aktörer i dessa frågor.   

 

Det är hög tid att sluta se på stadens vatten som ett problem att 

gå runt, över eller under. Det behövs en offensiv politik för att 
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bättre utnyttja Stockholms vattenvägar för bland annat 

vattenburen kollektivtrafik. Det är välkommet att 

miljöprogrammet lyfter fram vattenvägarna som hållbara 

alternativ till vägtransporterna. Vi saknar dock ett tydligare 

resonemang om hur staden tidigt i planeringsstadiet ska tänka 

kring sjötrafiken när bostäder byggs i nya områden. 

 

En ökande befolkning ger möjlighet att förtäta staden så att fler 

får närmare till vardagsnära service, kollektivtrafik och trygga 

gång- och cykelstråk. För detta krävs en smart och hållbar 

markanvändning. För att kunna bygga tillräckligt många 

bostäder kan vi krasst instämma i miljöprogrammets 

konstaterande att ”det kommer inte att vara möjligt att tillgodose 

alla intressen och önskemål”, till exempel kopplat till 

överklagandeprocesser där bostäder och förtätning i alltför hög 

utträckning kan stoppas av särintressen. Vi menar att det ligger 

ett tungt allmänintresse i att staden kan byggas tät och 

miljövänlig. 

 

Miljöprogrammets mål om resurseffektiva kretslopp innefattar 

viktiga delmål där stadens avfallshantering står i fokus. Det är 

positivt att vänstermajoriteten fortsätter på Alliansens höjda 

ambition gällande matavfallsinsamling för att öka tillgången till 

biogas i regionen. Vi vill betona vikten av att staden skyndsamt 

kommer vidare i planeringen av den optiska 

sorteringsanläggningen. Detta för att nå det nationella målet om 

50 procent insamling av matavfall för biologisk behandling år 

2018. Tyvärr har vänstermajoriteten både i budgetar, och nu i 

miljöprogrammet, ignorerat målåret 2018 och nöjt sig med 

målet om 70 procent insamling av matavfall till år 2020. 

Givetvis en bra ambition men inte acceptabelt att stryka ett 

viktigt delmål på vägen för att undvika en svekdebatt i valet 

2018. 

 

Miljöprogrammet hänvisar till ”Färdplan för ett fossilbränslefritt 

Stockholm 2040” som ännu inte är framtaget. Detta är 

anmärkningsvärt med tanke på att det är ont om tid och att 

målåret 2040 kommer att bli svårt att uppnå. Dessutom 

innehåller målet faktorer som staden inte rår över vilket gör det 

extra viktigt för staden att skyndsamt staka ut vägen för externa 

aktörer som ska bidra till att målet kan uppfyllas. Annars 

riskerar vi att målåret inte tas på allvar. 

 

Slutligen kan vi tyvärr konstatera att Stockholms stads viktiga 

arbete med Klimatpakten, stadens samverkan med näringslivet, 

inte berörs i miljöprogrammet. Det är en allvarlig brist då 

samverkan med näringslivet är helt avgörande för att nå miljö- 

och klimatmålen, inte minst i delar där staden inte har egen 

rådighet. 
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Ersättaryttrande  

John Kåberg (C) och Christian Carlsson (KD) hänvisade till 

reservationen gemensamt från Moderaterna och Liberalerna. 
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§ 19   

Riktlinjer för social investeringsfond i Stockholms stad 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr. 173-968/2015. 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

13 januari 2016, dnr 1.6.1-10164/2015. 

 

Kommunstyrelsen beslutade i årsredovisning 2014 att disponera 

delar av eget kapital till en social investeringsfond. 

Stadsledningskontoret har tagit fram förslag till riktlinjer, för 

hur den sociala investeringsfonden ska hanteras. Förslaget har 

remitterats till bland annat utbildningsnämnden. Förvaltningen 

ser positivt på att det förebyggande arbetet stimuleras i den 

ekonomiska styrningen och ställer sig i huvudsak positiv till 

förslaget till riktlinjer. Några punkter där det behövs 

förtydliganden lyfts fram i tjänsteutlåtandet, bland annat 

avseende beräkningen av återföringen samt hanteringen av 

budgetjusteringen. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom avdelningen för ekonomi och styrning 

i samverkan med grundskole- och gymnasieavdelningarna. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen. 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Yrkande 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Vice ordföranden Lotta Edholm (L) framlade ett eget förslag till 

beslut och yrkade bifall för detta. 

 

Ledamoten Cecilia Brinck (M) framlade ett eget förslag till 

beslut och yrkade bifall för detta. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och förklarade sig 

finna att nämnden beslutat i enlighet med hans yrkande. 
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Reservation 

Cecilia Brinck m.fl. (M) reserverade sig mot nämndens beslut 

till förmån för eget förslag: 

 

att   delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut. 

att   som svar på remissen anföra följande: 

 

Det är klokt att finna framgångsrika former för det offentliga att 

arbeta förebyggande och proaktivt på det sociala området. 

Modeller som lyckas förena långsiktigt kloka åtgärder med god 

budgethållning vore till gagn för både den enskilde och för 

samhället i stort, genom att undvika stuprörstänkande till förmån 

för långsiktiga åtgärder. 

  

Det krävs dock en hel del förtydliganden och förbättringar av de 

föreliggande riktlinjerna. För att sociala investeringar verkligen 

ska ge effekt och innebära konkreta förbättringar krävs att 

kunskapsbaserade arbetssätt används och att enbart åtgärder som 

har vetenskaplig evidens får stöd. Vi ser dessvärre en risk i att 

det sker en politisering av arbetet, då riktlinjerna föreskriver att 

den sociala hållbarhetskommission som den rödgrönrosa 

majoriteten har tillsatt ska identifiera angelägna projekt. Om den 

sociala hållbarhetskommissionen ska involveras i arbetet är det 

nödvändigt att en mångfald av experter och forskare knyts till 

kommissionen och att dessa har en bred trovärdighet och i 

största möjliga utsträckning är politiskt oberoende. De experter 

som kopplas till kommissionen måste därmed utses efter dialog 

med samtliga partier. 

  

De inkomna ansökningarna granskas av ett råd för sociala 

investeringar som vid behov ska ta hjälp av vetenskaplig 

kompetens. Här krävs en del avgörande klargöranden, främst 

vad gäller gränsdragningen i ansvaret mellan den sociala 

hållbarhetskommissionen och rådet för sociala investeringar, 

samt vilka som ska ingå i det sistnämnda rådet. Och varför ska 

såväl den sociala hållbarhetskommissionen som rådet för sociala 

investeringar anlita vetenskaplig kompetens? Det föreligger en 

stor risk att hela arbetet byråkratiseras. Enligt förslaget ska även 

två nya heltidstjänster tillsättas på stadsledningskontoret för att 

samordna arbetet med sociala investeringar.  

 

Enligt riktlinjerna för fonden ska de projekt som får stöd bidra 

till genomförandet av kommunfullmäktiges mål. Dessa mål är 

dessvärre otydligt och övergripande formulerade. Det föreligger 

även i detta avseende en risk för att det sker en politisering och 

projekt vars inriktning stämmer överens med majoritetens 

ideologiska utgångspunkter premieras snarare än vetenskapligt 

förankrade åtgärder. 
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Det kan ta lång tid innan effekter syns och de kan, vilket 

förvaltningen framhåller, uppstå hos andra huvudmän. Det finns 

därmed en risk för godtycke vad gäller beräkningarna av vilka 

besparingar som faktiskt uppnås. Här krävs ytterligare 

förtydliganden. Det är även viktigt att tydligt klargöra att den 

förvaltning som ansvarar för ett projekt enbart ska återbetala de 

besparingar som har uppstått inom den egna förvaltningen. 

 

Enligt riktlinjerna ska de inkomna ansökningarna analyseras 

utifrån ett genusperspektiv. Att välja ut just denna faktor är inte 

oproblematiskt. Självfallet ska de sociala investeringarnas 

sammantagna effekter gynna såväl kvinnor som män. Det finns 

dock en rad andra perspektiv som i så fall borde beaktas, till 

exempel ett åldersperspektiv eller om en åtgärd även gynnar 

personer med funktionsnedsättningar. Den vetenskapliga 

grunden måste stå i centrum för allt arbete med sociala 

investeringar. Först därefter, om två projekt har likvärdig 

evidens, bör ytterligare faktorer beaktas.  

 

Vidare delar vi trafikkontorets uppfattning att det är viktigt att 

det finns ekonomisk kompetens i rådet för sociala investeringar 

för att kunna bedöma projektetens ekonomiska effekter. Det är 

också viktigt att de administrativa krav som ställs på projekteten 

bör anpassas utifrån projektets omfattning. För höga 

administrativa kostnader kan få negativa effekter på nämndernas 

vilja att söka medel från fonden. Likaså bör fonden verka för att 

pengarna i första hand ska gå till verksamheten och inte till 

administration.  

 

Det är avslutningsvis viktigt att det civila samhället kan delta på 

samma premisser som kommunala verksamheter. En möjlighet 

att involvera det civila samhället ytterligare är att staden som 

komplement till den sociala investeringsfonden ser över 

möjligheten att även arbeta med så kallade ”social impact 

bonds” där de investerare som uppnår det resultat staden 

efterfrågar återfår insatsen samt en viss avkastning. Detta 

innebär att investeraren står för risken och att staden enbart 

behöver utbetala medel om efterfrågat resultat har uppnåtts. 

 

 

 
Reservation 

Lotta Edholm m.fl. (L) reserverade sig mot nämndens beslut till 

förmån för eget förslag: 

 

att föreslå kommunstyrelsen att återremittera ärendet till 

stadsledningskontoret för ytterligare beredning i 

enlighet med vad som nedan sägs. 
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 att  anföra följande: 

  

Nyttan med en social investeringsfond beror på syftet. Om syftet 

med en social investeringsfond är att kunna finansiera tidiga 

insatser och långsiktiga projekt bör Stockholm, som en rik 

kommun med en stor budget, kunna finansiera sådana projekt 

inom ordinarie budget. 

 

Om syftet istället är att driva fram verksamhetsförbättringar och 

nya arbetssätt kan dock sociala investeringsfonder vara ett 

intressant sätt att finansiera sådana insatser. Liberalerna 

välkomnar förslag som gör det lättare att testa nya idéer och 

höja innovationstakten i offentlig sektor. 

 

Med det sagt finns det ett antal betydande oklarheter kring 

förslaget som ger upphov till starka invändningar. Det gäller 

framför allt förslaget om återföring, det vill säga att 

kostnadsbesparingar som uppstår som ett resultat av projekt som 

finansieras av fonden ska föras tillbaka till fonden från den 

nämnd där besparingarna uppstått. 

 

Vi ser en stor risk för att projekt som finansieras via fonden 

kommer att tränga ut kärnverksamheten i nämnderna. Om 

beräkningarna av kostnadsbesparingar är för optimistiska 

kommer nämnden att behöva ta pengar från verksamhet som 

enligt erfarenhet fungerar, och betala in till fonden för 

finansiering av projekt som kanske inte gör så mycket nytta. 

Lars Hultkrantz, professor i nationalekonomi vid Örebro 

universitet, pekar i en rapport för SNS på att svenska kommuner 

har grundläggande kunskaps- och kompetensbrister när det 

kommer till effektutvärdering. Detta är värt att ta på allvar. 

 

Vår oro gäller i synnerhet om det är så att en nämnd som inte 

har ansökt om medel måste betala tillbaka pengar som anses 

vara en besparing, utan att nämnden har varit med och ansökt 

om projektet. 

 

I diskussionen kring sociala investeringsfonder nämns ofta 

vinster från investeringar i relation till kostnader som uppstår 

med ett nollalternativ. På kort sikt kan det till exempel vara en 

kostnad att sätta in en extra socialsekreterare för att fånga upp 

ungdomar på glid, men på lång sikt leder det till minskade 

sociala kostnader jämfört med att inte göra något alls. 

 

Problemet är dock att alternativet för en nämnd som ska betala 

tillbaka pengar inte är att göra ingenting alls, utan att använda 

de pengarna på beprövat sätt. Detta är den egentliga så kallade 

alternativkostnaden. Vi ser en risk i att projekt med viss men 
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relativt låg nytta tar pengar från ordinarie välfungerande 

verksamhet. 

 

Vi anser sammanfattningsvis att kunskapsläget kring 

möjligheterna att genomföra korrekta effektutvärderingar borde 

klargöras, att regelverket kring återföring borde tydliggöras och 

att staden borde överväga någon annan lösning som är mindre 

byråkratisk. 

 
Ersättaryttrande  

John Kåberg (C) hänvisade till reservationen från Liberalerna. 

 
Ersättaryttrande  

Christian Carlsson (KD) hänvisade till reservationen från 

Moderaterna. 
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§ 20   

Yttrande över KM Frykholm AB´s överklagande av 

nämndens beslut  

Yttrande till förvaltningsrätten 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar samt åberopar det bilagda 

yttrandet från förvaltningen (bilaga 1) som yttrande till 

Förvaltningsrätten i mål nr 27448-15, avdelning 33.  

2. Stadsledningskontorets juridiska avdelning får i uppdrag att, 

i enlighet med tidigare utfärdad fullmakt föra 

utbildningsnämndens talan.  

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

18 januari 2016, dnr 1.8.1–10685/2015. 

 

Den 23 november 2015 beslutade utbildningsnämnden att bifalla 

en ansökan om godkännande för huvudmannen KM Frykholm 

AB att bedriva förskola enligt skollagen med 17 platser på 

adress Grev Turegatan 35 samt Linnégatan 9-11 i Östermalms 

stadsdelsnämndsområde (dnr 3.2.1-9500/2014). 

 

Nämnden avslog samtidigt huvudmannens ansökan om att få 

bedriva förskolan med 27 platser med hänvisning till att 

anvisade lokaler med detta antal platser inte hade den storlek 

och ändamålsenlighet som behövdes för att syftet med 

utbildningen skulle kunna uppfyllas och att lokalerna inte kunde 

tillgodose barnens behov av en trygg omsorg i en god miljö (2 

kap. 35 §, 3 kap. 3 § och 8 kap. 2 och 8 §§ skollagen). 

 

Huvudmannen har överklagat nämndens beslut och 

Förvaltningsrätten i Stockholm har den 22 december 2015 

förelagt nämnden att lämna ett yttrande över huvudmannens 

överklagande i mål nr 27448-15 (Bilaga 2). Nämndens yttrande 

redovisas i bilaga 1. 

 

Nämndens utredning i ärendet visar att anvisade lokaler inte är 

ändamålsenliga för mer än 17 platser. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom förskoleavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 
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1. Utbildningsnämnden godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar samt åberopar det bilagda 

yttrandet från förvaltningen (bilaga 1) som yttrande till 

Förvaltningsrätten i mål nr 27448-15, avdelning 33.  

2. Stadsledningskontorets juridiska avdelning får i uppdrag att, 

i enlighet med tidigare utfärdad fullmakt föra 

utbildningsnämndens talan.  

3. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 
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§ 21   

Ansökan om utdömande av vite mot AB Parts och 

Paomees (org. nr. 556702-5696), Lilla Europaskolan, 

Renstiernas gata 12 

 
Beslut 

1. Utbildningsnämnden ansöker hos Förvaltningsrätten i 

Stockholm om utdömande av vite enligt 6 § lag (1985:206) 

om vite enligt följande: 

 

Huvudmannen (AB Parts och Paomees, org. nr. 556702-5696) 

ska förpliktas att utge vite om 200 000 kronor med anledning 

av att det föreläggande som förenades med vite den 19 

december 2013 inte har efterkommits. 

 

2. Beslutet justeras omedelbart. 
 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

18 januari 2016, dnr 12-453/3715. 

 

Utbildningsnämnden beslutade den 19 december 2013 att 

förelägga huvudmannen vid vite om 200 000 kronor att senast 

den 1 augusti 2014 vidta åtgärder med anledning av 

uppmärksammade brister i verksamheten vid huvudmannens 

förskola på Renstiernas gata 12 i Stockholm.  

 

Förvaltningsrätten i Stockholm avslog i dom den 2 februari 

2015 huvudmannens överklagande av beslutet. Kammarrätten i 

Stockholm beslutade den 9 oktober 2015 att inte meddela 

prövningstillstånd med anledning av huvudmannens 

överklagande av förvaltningsrättens dom. Kammarrättens beslut 

har vunnit laga kraft.  

 

Huvudmannen har inte inkommit med någon dokumentation i 

enlighet med beslutet av den 19 december 2013. Huvudmannen 

har således inte efterkommit beslutet.  

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom förskoleavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden ansöker hos Förvaltningsrätten i 

Stockholm om utdömande av vite enligt 6 § lag (1985:206) 

om vite enligt följande: 
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Huvudmannen (AB Parts och Paomees, org. nr. 556702-5696) 

ska förpliktas att utge vite om 200 000 kronor med anledning av 

att det föreläggande som förenades med vite den 19 december 

2013 inte har efterkommits.  

 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta.  
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§ 22   

Ansökan om utdömande av vite mot AB Parts och 

Paomees (org. nr. 556702-5696), Lilla Europaskolan, 

Luntmakargatan 101 

Beslut 

1. Utbildningsnämnden ansöker hos Förvaltningsrätten i 

Stockholm om utdömande av vite enligt 6 § lag (1985:206) 

om vite enligt följande: 

 

Huvudmannen (AB Parts och Paomees, org. nr. 556702-5696) 

ska förpliktas att utge vite om 250 000 kronor med anledning av 

att det föreläggande som förenades med vite den 19 december 

2013 inte har efterkommits.  

 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Förvaltningen redovisade ärendet i ett tjänsteutlåtande från den 

18 januari 2016, dnr 11-453/8938. 

 

Utbildningsnämnden beslutade den 19 december 2013 att 

förelägga huvudmannen vid vite om 250 000 kronor att senast 

den 1 augusti 2014 vidta åtgärder med anledning av 

uppmärksammade brister i verksamheten vid huvudmannens 

förskola på Luntmakargatan 101 i Stockholm.  

 

Förvaltningsrätten i Stockholm avslog i dom den 2 februari 

2015 huvudmannens överklagande av beslutet. Kammarrätten i 

Stockholm beslutade den 9 oktober 2015 att inte meddela 

prövningstillstånd med anledning av huvudmannens 

överklagande av förvaltningsrättens dom. Kammarrättens beslut 

har vunnit laga kraft.  

 

Huvudmannen har inte inkommit med någon dokumentation i 

enlighet med beslutet av den 19 december 2013. Huvudmannen 

har således inte efterkommit beslutet. 

 
Ärendets beredning  

Ärendet har beretts inom förskoleavdelningen. 

 
Förvaltningens förslag till beslut 

Förvaltningen föreslår utbildningsnämnden att besluta följande: 

 

1. Utbildningsnämnden ansöker hos Förvaltningsrätten i 

Stockholm om utdömande av vite enligt 6 § lag (1985:206) 

om vite enligt följande: 
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Huvudmannen (AB Parts och Paomees, org. nr. 556702-5696) 

ska förpliktas att utge vite om 250 000 kronor med anledning av 

att det föreläggande som förenades med vite den 19 december 

2013 inte har efterkommits.  

 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden yrkade bifall till förvaltningens förslag och 

förklarade sig finna att nämnden beslutat i enlighet med detta. 
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§ 23   

Övriga frågor 

Skrivelse från Liberalerna och Centerpartiet angående ” Skär 

inte ner undervisningen för nyanlända elever”. 

 

Skrivelsen överlämnades till förvaltningen för beredning. 

 

 

På fråga från nämnden informerade förvaltningen om 

anledningen till beslutet att minska antalet undervisningstimmar 

på SPRINT-gymnasierna. 

 

Fråga från Jan Jönsson (L) om bakgrunden till oroligheterna på 

Ross Tensta gymnasium. 

 

Förvaltningen informerade om vad som har hänt på Ross Tensta 

gymnasium. 


